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Til Stortinget

Bakgrunn
I dokumentet fremmes følgende forslag:

«1. Stortinget ber regjeringen komme tilbake i forslag
til statsbudsjett for 2024 med en opptrappingsplan
for å sikre flere kontroller for å overholde regelver-
ket mot sosial dumping. Planen skal inneholde
både økt bevilgning til Arbeidstilsynet og til å gjen-
nomføre flere kontroller i veisektoren.

2. Stortinget ber regjeringen fremskynde og utvide
kjøre- og hviletidsreglene til å også gjelde nasjonal
transport- og bud- og varebiler ned til 2,5 tonn.

3. Stortinget ber regjeringen få på plass et regelverk
som ansvarliggjør transportkjøpere ved bruk av
useriøse underleverandører.

4. Stortinget ber regjeringen fremme forslag om å
begrense kabotasje i turbussbransjen, herunder
utarbeide en klar definisjon av «midlertidig» kjø-
ring i turbilmarkedet i løpet av 2023.

5. Stortinget ber regjeringen innføre HMS-kort i vare-
bilsektoren i løpet av 2023.»

Det vises til dokumentet for nærmere redegjørelse
for forslagene.

Komiteens merknader
Ko m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  J o n e  B l i k r a ,  K i r s t i  L e i r t r ø  o g  N i l s
K r i s t e n  S a n d t r ø e n ,  f r a  H ø y r e ,  Tr o n d
H e l l e l a n d ,  E r l e n d  L a r s e n  o g  L i s e - M a y
S æ l e ,  f r a  S e n t e r p a r t i e t ,  G e i r  A d e l s t e n
I v e r s e n ,  G e i r  I n g e  L i e n  o g  l e d e r e n  E r l i n g
S a n d e ,  f r a  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  M o r t e n
S t o r d a l e n  o g  F r a n k  E d v a r d  Sv e ,  f r a  S o s i a -
l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  M o n a  Fa g e r å s ,  o g  f r a
Ve n s t r e ,  A n d r é  N .  S k j e l s t a d , viser til Represen-
tantforslag 74 S (2022–2023) fra stortingsrepresentan-
tene Mona Fagerås og Kirsti Bergstø om sosial dumping
innenfor transportnæringen, hvor forslagsstillerne
retter særlig oppmerksomhet mot budbilbransjen.
Ko m i t e e n  konstaterer at det fremmes en rekke
forslag til regulering av den delen av bransjen som
omfatter lette transportkjøretøy, men også tiltak rettet
mot transportbransjen generelt.

Ko m i t e e n  mener etterlevelse av regelverk er av-
gjørende for å opprettholde gode arbeidslivsstandarder,
og er derfor positiv til statlig kontroll- og tilsynsvirk-
somhet som fremmer de seriøse bedriftene i transport-
sektoren. Likeledes stiller k o m i t e e n  seg positiv til til-
tak som kan styrke rekrutteringen av norsk ungdom til
gode yrkeskarrierer i transportbransjen. Ko m i t e e n
mener også at et trygt arbeidsliv i transportbransjen kan
ha en gunstig effekt på trafikksikkerheten.

Ko m i t e e n  mener at økt bruk av kabotasjekjøring
innen turbilbransjen fører til urettferdige konkurranse-
forhold for innenlandske busselskaper. K o m i t e e n  er
tilhenger av sunn konkurranse i næringslivet, men fryk-
ter at en situasjon der en stadig større andel av markedet
betjenes av busselskaper fra lavkostland, vil føre til økt
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press på lønnsomheten og også bidra til større press på
lønns- og arbeidsforhold i det norske arbeidsmarkedet.

Ko m i t e e n er opptatt av at trafikksikkerhet alltid
skal ha førsteprioritet. Ko m i t e e n  er kjent med at 18 ti-
mer uten søvn er beregnet å tilsvare 0,5 i promille. Trette
sjåfører utgjør en trafikksikkerhetsrisiko fordi trette sjå-
fører blir mindre konsentrerte, noe som påvirker vurde-
ringsevnen og reaksjonsevnen til sjåføren. Ko m i t e e n
merker seg politiets uttalelse i Klassekampen den 4. juli
2022 om kriminalitet i transportbransjen. Dette er en si-
tuasjon som er uønsket i Norge, og som det må settes i
verk tiltak for å rydde opp i. Ko m i t e e n  mener at det
må lønne seg å drive lovlig, og at det må straffe seg å dri-
ve ulovlig.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e , er opptatt av at vi skal
ha et ryddig og velorganisert arbeidsliv i Norge. Det er
viktig å bekjempe sosial dumping i norsk arbeidsliv. Ar-
beidstilsynet gjør en viktig jobb, og vi har tillit til at de
selv prioriterer tilsyn innenfor de sektorene i arbeidsli-
vet hvor Arbeidstilsynet mener de skal prioritere sitt til-
syn.

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  S o s i a -
l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g  Ve n s t r e , viser til at
regjeringen nylig har lagt fram en handlingsplan mot
sosial dumping i transportsektoren, hvor flere av tiltak-
ene er rettet mot transportvirksomhet med varebil.

D e t t e  f l e r t a l l e t  viser til statsrådens svarbrev av
1. februar 2023, samt svar på tilleggsspørsmål i brev av
21. februar 2023. Brevene følger som vedlegg til denne
innstillingen. Det framgår her at en styrking av tilsyns-,
kontroll- og håndhevingsaktiviteten i transportsekto-
ren er i gang, og at det er satt av bevilgninger i innevæ-
rende statsbudsjett til økt kontroll- og tilsynsvirksom-
het.

Likeledes viser d e t t e  f l e r t a l l e t  til at Arbeidstil-
synet har hatt vedvarende tilsynsaktivitet rettet mot
næringen i flere år, hvor det tidligere var søkelys på
godstransport over 3,5 tonn og turbusser, mens det i de
siste årene har blitt rettet større oppmerksomhet mot
varebiler.

D e t t e  f l e r t a l l e t  er kjent med at bransjen har all-
menngjort minstelønn, men at antallet norske turbus-
ser likevel er kraftig synkende. D e t t e  f l e r t a l l e t  me-
ner retten til å utføre kabotasje med turbil på midlerti-
dig basis bør reguleres gjennom en nasjonal definisjon
av begrepet «midlertidig». D e t t e  f l e r t a l l e t  konsta-
terer at regjeringen er i gang med dette arbeidet, og imø-
teser en proposisjon fra regjeringen når dette er klart.

D e t t e  f l e r t a l l e t  viser videre til at transportsek-
toren er daglig arbeidsplass for over hundre tusen men-

nesker over hele landet og utgjør i seg selv en viktig del
av det norske arbeidsmarkedet. D e t t e  f l e r t a l l e t  me-
ner det er avgjørende at ansatte i transportbransjen er
trygge, trives på jobben og har skikkelige arbeidsfor-
hold, for at den norske arbeidslivsmodellen skal fungere
godt.

D e t t e  f l e r t a l l e t  mener at alle ansatte i trans-
portsektoren har en selvsagt rett til å kunne leve av job-
ben sin, ha familie, hus og hjem. Likevel konstaterer
d e t t e  f l e r t a l l e t  at det har vært en uheldig utvikling
der useriøse aktører skaper frykt for dårligere arbeids-
vilkår, mer innleie, mer midlertidighet og svakere til-
knytning til det ordinære arbeidsmarkedet.

D e t t e  f l e r t a l l e t  mener norske myndigheter har
et ansvar for rammevilkårene for transportsektoren i
Norge, og dermed også et betydelig ansvar for at ansatte
har trygge arbeidsplasser med anstendige lønns- og ar-
beidsvilkår.

E t  t r e d j e  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , er derfor glade for at regjeringen
nå arbeider etter en handlingsplan for å stanse useriøse
aktører i transportbransjen.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  stiller seg positive til at
regjeringen allerede utreder tiltak som kan gi en bedre
og mer rettferdig regulering av kabotasjekjøring på så-
kalt «midlertidig basis» innen turbilnæringen.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til punkt 3 i regjering-
ens handlingsplan mot sosial dumping i transportsek-
toren fra oktober 2022, hvor regjeringen viser til at man
allerede er i gang med å vurdere en HMS-kortordning
for varebiltransporten. Av handlingsplanen går det
fram at erfaringer knyttet til eksisterende HMS-kortord-
ninger tyder på at et slikt tiltak kan bidra til transparens
og seriøsitet, bidra til mer effektiv gjennomføring av til-
syn, gjøre det vanskeligere for useriøse og kriminelle ak-
tører å drive virksomhet, og dessuten gjøre det vanskeli-
gere å benytte ulovlig arbeidskraft. Dette er et arbeid
som d i s s e  m e d l e m m e r  stiller seg bak og støtter.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser i denne sammenheng
også til handlingsplanens punkt 7 om å innføre nye
kontrollregler i forskrift om arbeidstid for sjåfører knyt-
tet til kjøre- og hviletidsregelverket, hvor regjeringen
har som mål at disse reglene, inkludert påse-plikten,
også skal gjelde godstransport med varebiler mellom
2 500 og 3 500 kg.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,  S o s i -
a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g  Ve n s t r e  viser til Yrkes-
trafikkforbundet, Fagforbundet og Fellesforbundet,
som alle har gitt sin tilslutning til forslagene som skal
motvirke sosial dumping i transportsektoren.



3Innst. 232 S – 2022–2023

D i s s e  m e d l e m m e r  viser videre til at innføring-
en av HMS-kort for bygge- og renholdsbransjen har
vært en suksess. D i s s e  m e d l e m m e r  mener dette
også bør innføres for varebilbransjen. D i s s e  m e d -
l e m m e r  viser til at også regjeringen er positiv til HMS-
kort, og har sagt at det skal utredes, men d i s s e  m e d -
l e m m e r  mener dette er et område der det både er vik-
tig og mulig med fortgang.

På denne bakgrunn fremmer d i s s e  m e d l e m -
m e r  følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen innføre HMS-kort i va-
rebilsektoren i løpet av 2024.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  mener
at det er viktig å få på plass kjøre- og hviletid for nasjo-
nal transport, og mener derfor dette arbeidet bør gjøres
parallelt med implementeringen av kjøre- og hviletids-
regler for internasjonal transport.

Videre mener d i s s e  m e d l e m m e r  at kabotasje i
turbilmarkedet er ødeleggende for en sunn konkurran-
se, og at det rammer seriøse norske bedrifter. D i s s e
m e d l e m m e r  viser til at Samferdselsdepartementet
vurderer om Norge skal legge til grunn en lignende eller
tilsvarende tolkning som i Danmark. Arbeidet med den-
ne vurderingen ble forsinket i departementet som følge
av nødvendige prioriteringer under covid-19-pandemi-
en. D i s s e  m e d l e m m e r  ser fram til å få en avklaring
av dette spørsmålet.

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  er glad for at statsråden i sitt svarbrev skri-
ver at han synes forslagene er gode. D e t t e  m e d l e m
mener også at handlingsplanen mot sosial dumping er
god på flere punkter. D e t t e  m e d l e m  vil likevel trek-
ke fram at særlig når det gjelder til budbilbransjen, er
ikke dagens handlingsplan effektiv nok til å få kontroll
over de problemene som har blitt løftet fram den siste
tiden.

D e t t e  m e d l e m  synes det er synd at regjeringen i
handlingsplanen kun legger opp til å gjøre et minimum
av det EU pålegger oss, og at regelendringene ikke skal
skje før EU pålegger oss å gjøre endringer. D e t t e  m e d -
l e m  mener det er behov for større grep raskere.

D e t t e  m e d l e m  viser til statsrådens brev, der
statsråden understreker viktigheten av kontroll og
håndheving for å sikre etterlevelse av regelverket. D e t -
t e  m e d l e m  er glad for at regjeringen ønsker å styrke
Arbeidstilsynet, men d e t t e  m e d l e m  er redd for at 40
mill. kroner ikke er tilstrekkelig. D e t t e  m e d l e m  vil
også vise til Arbeidstilsynets høringssvar til tariffnemn-
da der Arbeidstilsynet skriver at de er usikre på om de
har ressurser til å følge opp allmenngjøringskravet der-
som det skulle utvides til transport ned til 2,5 tonn. En
viktig begrunnelse for at denne utvidelsen ikke ble gjen-
nomført, var nettopp denne uttalelsen fra Arbeidstilsy-

net. D e t t e  m e d l e m  mener at dette er en klar indika-
sjon på at Arbeidstilsynet ikke har tilstrekkelige ressurs-
er, og at det er behov for økte bevilgninger.

På denne bakgrunn fremmer d e t t e  m e d l e m  føl-
gende forslag:

«Stortinget ber regjeringen komme tilbake i forslag
til statsbudsjett for 2024 med en opptrappingsplan for å
sikre flere kontroller for å overholde regelverket mot so-
sial dumping. Planen skal inneholde både økt bevilg-
ning til Arbeidstilsynet og til å gjennomføre flere
kontroller i veisektoren.»

D e t t e  m e d l e m  viser til at regjeringen, i tråd med
EUs mobilitetspakke, har foreslått å innføre krav til in-
ternasjonal godstransport med kjøretøy fra 2,5 tonn.
D e t t e  m e d l e m  vil understreke at dette ikke hjelper
bud- og varebilsjåfører som kjører i Norge, og det vil
d e t t e  m e d l e m  foreslå å gjøre noe med.

D e t t e  m e d l e m  mener EØS-avtalen ikke står i
veien for å innføre kjøre- og hviletid for nasjonal trans-
port. D e t t e  m e d l e m  forstår statsrådens svarbrev slik
at EØS-avtalen setter begrensninger for når vi kan innfø-
re særnorske krav for internasjonal transport. Men i tråd
med regjeringens egen tolkning i handlingsplanen for
nasjonal dumping, begrenser ikke dette Norges adgang
til å sette regler for kjøre- og hviletid for nasjonal trans-
port:

«Regjeringen mener de samme hensynene som
begrunner innføring av slike regler i internasjonal trans-
port, også gjør seg gjeldende i nasjonal transport. EU/
EØS-regelverket har ingen hindringer mot slike nasjo-
nale regler.»

D e t t e  m e d l e m  vil også påpeke at ESA uansett
kan godta særegne norske begrensninger dersom det
forelegger «tvingende allmenne hensyn».

D e t t e  m e d l e m  mener at når vi har en situasjon
der politiet i Oslo uttaler til Klassekampen 4. juli 2022 at
«Vi har hatt god kjennskap til at det er en høy andel kri-
minalitet i bransjen og at godt kjente multikriminelle
nettverk har etablert seg i bransjen», og økokrimsjefen
uttaler at dette er en bransje gjennomsyret av kriminali-
tet, er disse begrensningene svært godt begrunnet.

D e t t e  m e d l e m  har forståelse for at saken skal
gjennom alminnelige høringsprosesser, men d e t t e
m e d l e m  mener at dette ikke står i veien for å sikre ras-
kere innføring enn i 2026, som regjeringen legger opp
til. D e t t e  m e d l e m  mener at forholdene i budbil-
bransjen er så alvorlige at man ikke kan vente til 2026
med å rydde opp i en såpass lovløs bransje.

På denne bakgrunn fremmer d e t t e  m e d l e m  føl-
gende forslag:
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«Stortinget ber regjeringen fremskynde og utvide
kjøre- og hviletidsreglene til å også gjelde nasjonal
transport og bud- og varebiler ned til 2,5 tonn.»

D e t t e  m e d l e m  mener det er viktig at alle ledd i
leverandørkjeden tar sin del av ansvaret for å sikre en
seriøs transportnæring, og er glad for at statsråden også
deler den oppfatningen i sitt svarbrev, hvor statsråden
utdyper mer om påseplikten for transport over 3,5
tonn. D e t t e  m e d l e m  mener imidlertid at dette ikke
er noen god grunn til å avslå kravet om påseplikt også
ned til 2,5 tonn. D e t t e  m e d l e m  vil understreke at
problemet med useriøse aktører ikke stopper på 3,5
tonn. D e t t e  m e d l e m  viser til at forholdene i bud- og
varebilbransjen viser at det er helt nødvendig å innføre
påseplikt også for denne gruppen.

På denne bakgrunn fremmer d e t t e  m e d l e m  føl-
gende forslag:

«Stortinget ber regjeringen få på plass et regelverk
som ansvarliggjør transportkjøpere ved bruk av useriø-
se underleverandører.»

D e t t e  m e d l e m  mener det er viktig å begrense
kabotasje i turbilmarkedet så raskt som mulig. D e t t e
m e d l e m  understreker viktigheten av å få dette på
plass i løpet av 2023, for å unngå at utenlandske turist-
busser kan fortsette å kjøre i Norge i mange måneder av
gangen, noe som fullstendig undergraver den organiser-
te og seriøse delen av turbussbransjen.

På denne bakgrunn fremmer d e t t e  m e d l e m  føl-
gende forslag:

«Stortinget ber regjeringen fremme forslag om å be-
grense kabotasje i turbussbransjen, herunder utarbeide
en klar definisjon av ‘midlertidig’ kjøring i turbilmarke-
det i løpet av 2023.»

Forslag fra mindretall
Forslag fra Høyre, Sosialistisk Venstreparti og Venstre:
Forslag 1

Stortinget ber regjeringen innføre HMS-kort i vare-
bilsektoren i løpet av 2024.

Forslag fra Sosialistisk Venstreparti:
Forslag 2

Stortinget ber regjeringen komme tilbake i forslag
til statsbudsjett for 2024 med en opptrappingsplan for å
sikre flere kontroller for å overholde regelverket mot so-
sial dumping. Planen skal inneholde både økt bevilg-
ning til Arbeidstilsynet og til å gjennomføre flere kon-
troller i veisektoren.

Forslag 3
Stortinget ber regjeringen fremskynde og utvide

kjøre- og hviletidsreglene til å også gjelde nasjonal
transport og bud- og varebiler ned til 2,5 tonn.

Forslag 4
Stortinget ber regjeringen få på plass et regelverk

som ansvarliggjør transportkjøpere ved bruk av useriø-
se underleverandører.

Forslag 5
Stortinget ber regjeringen fremme forslag om å be-

grense kabotasje i turbussbransjen, herunder utarbeide
en klar definisjon av «midlertidig» kjøring i turbilmar-
kedet i løpet av 2023.

Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av medlemmene i ko-

miteen fra Arbeiderpartiet, Senterpartiet og Frem-
skrittspartiet.

Ko m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser
til representantforslaget og rår Stortinget til å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

Dokument 8:74 S (2022–2023) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Mona Fagerås og
Kirsti Bergstø om sosial dumping i budbilbransjen –
vedtas ikke.

Oslo, i transport- og kommunikasjonskomiteen, den 14. mars 2023

Erling Sande Nils Kristen Sandtrøen
leder ordfører



Statsråden 

Postadresse: Postboks 8010 Dep 0030 Oslo 
Kontoradresse: Akersg. 59 Telefon* 22 24 90 90 

Org no.: 972 417 904 

Dokument 8:74 S (2022-2023) fra representantene Mona Fagerås og Kirsti 
Bergstø om sosial dumping i budbilbransjen 

Jeg viser til representantforslag 8:74 S (2022-2023) av 21. desember 2022 fra 

stortingsrepresentantene Mona Fagerås og Kirsti Bergstø.  

Representantene har flere forslag knyttet til sosial dumping i transportsektoren. Jeg deler 

representantenes engasjement for disse problemstillingene, og synes forslagene alt i alt er 

svært gode. Dette er også grunnen til at alle disse tiltakene er omtalt i handlingsplanen mot 

sosial dumping i transportsektoren. Tiltakene i planen gjelder også varebilbransjen.  

Enkelte av forslagene berører Arbeids- og inkluderingsdepartementet, og jeg har derfor 

innhentet deres uttalelse i saken. Jeg vil nedenfor kommentere de enkelte forslagene 

nærmere. 

1. Stortinget ber regjeringen komme tilbake i forslag til statsbudsjett for 2024 med en

opptrappingsplan for å sikre flere kontroller for å overholde regelverket mot sosial dumping. 

Planen skal inneholde både økt bevilgning til Arbeidstilsynet og til å gjennomføre flere 

kontroller i veisektoren.» 

Jeg er enig med representantene i at kontroll og håndheving er svært viktig for å sikre 

etterlevelse av regelverket. Dette er grunnen til at det i statsbudsjett for 2023 satt av 40 

millioner kroner til Statens vegvesen for oppfølging av handlingsplanen, herunder sikre en 

reell styrking av kontrollinnsatsen. Midlene skal bl.a. gå til økt tilsyn- og kontrollvirksomhet og 

økt samarbeid mellom tilsyns- og kontrolletater. I løpet av 2023 vil Statens vegvesen 

rekruttere 32 nye ansatte. På grunn av behov for omfattende intern opplæring vil det ikke 

oppnås full effekt av denne rekrutteringen før i 2024.  

Stortingets transport- og kommunikasjonskomité 

Stortinget 

0026 OSLO 

Deres ref 

ABS/fg 

Vår ref 

22/2655-6 

Dato 

1. februar 2023

VEDLEGG 1



Side 2 

Svært mye av det som avdekkes av Statens vegvesen ligger utenfor vegvesenets 

myndighetsområde, og må følges opp av andre kontrollmyndigheter. Økt samarbeid mellom 

kontrolletatene er derfor viktig.  

Arbeids- og inkluderingsdepartementet har informert om at Arbeidstilsynets utadrettede 

aktivitet er kunnskaps- og risikobasert. Arbeidstilsynets innsats rettes mot næringer, yrker og 

virksomheter der det er størst risiko for arbeidsrelaterte helsebelastninger, useriøsitet og 

alvorlige brudd på arbeidsmiljøloven.  

Arbeids- og inkluderingsdepartementet har i tildelingsbrev til Arbeidstilsynet for 2023 

understreket at etatens viktigste virkemiddel er tilsyn/kontroll og at etaten skal ha en tydelig 

tilstedeværelse og synlighet i arbeidslivet. Arbeidstilsynet, med utgangspunkt i den samlede 

kunnskapen i etaten, er nærmest til å vurdere hvordan og hvor innsatsen bør innrettes for å 

løse etatens samfunnsoppdrag. 

På bakgrunn av de alvorlige og sammensatte arbeidsmiljøutfordringene i 

veitransportnæringen har Arbeidstilsynet hatt en vedvarende tilsynsaktivitet rettet mot 

næringen i flere år, spesielt i perioden 2015-2021. Mens det fra 2015 var søkelys på 

godstransport over 3,5 tonn og turbusser, har Arbeidstilsynet de siste årene hatt et økende 

søkelys på mindre varebiler. 

Tilsynsaktivitetene har vært knyttet både til HMS, allmenngjort lønn, useriøsitet og 

arbeidslivskriminalitet. Tilsyn har i stor utstrekning vært gjennomført sammen med andre 

etater, blant annet i Tverretatlig transportkontrollgruppe som består av Statens vegvesen, 

Skatteetaten, Tolletaten, Politiet og Arbeidstilsynet. Flere a-krimsentre og annet lokalt a-

krimsamarbeid har også hatt kontrollaktiviteter i varebilsegmentet. 

Arbeidstilsynet planlegger økt aktivitet innen transport i 2023. Tverretatlig 

transportkontrollgruppe har hatt felles årlige handlingsplaner siden 2018. I handlingsplaner 

for 2023 er varebilbransjen hovedmålgruppe i flere tverretatlige tilsynsaksjoner. 

I 2022 og i 2023 er Arbeidstilsynet styrket med over 60 mill. kroner. Dette vil bidra til å øke 

kapasiteten i etaten for å løse samfunnsoppdraget, herunder til styrket oppfølging av 

useriøsitet og sosial dumping. Bevilgninger i statsbudsjettet for 2024 vil håndteres i 

regjeringens årlige budsjettprosesser. 

Styrkingen av myndighetenes kontroll- og håndhevingsvirksomhet skjer også på andre 

måter, som ved økt bruk av digitalisering i kontrollvirksomheten, mer effektiv sanksjonering 

av regelverksbrudd og økt søkelys på samarbeid på tvers av etatsgrensene. Det følger av 

handlingsplanen mot sosial dumping i transportsektoren at regjeringen også vil legge frem et 

forslag om å gi Statens vegvesen myndighet til å reagere mot kjøring i strid med 

Arbeidstilsynets stansingsvedtak. Videre er også Statens vegvesens kontrollaktiviteter 

risikobasert. Det vil si at kontrollaktiviteten i stor grad rettes mot de virksomhetene hvor det 
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er størst sannsynlighet for regelverksbrudd, basert på tidligere kontrollhistorikk. Dette gjør at 

kontrollressursene utnyttes mer effektivt. 

En betydelig styrking av tilsyns-, kontroll-, og håndhevingsaktiviteten i sektoren er altså 

allerede i gang. Jeg mener derfor at det ikke er behov for en konkret opptrappingsplan i 

statsbudsjett for 2024, men at fremtidige bevilgninger vil håndteres i regjeringens årlige 

budsjettprosesser. Regjeringen vil i disse prosessene fortsatt ha søkelys på kontroll- og 

tilsynsaktivitet for å bekjempe sosial dumping i transportsektoren. 

2. Stortinget ber regjeringen fremskynde og utvide kjøre- og hviletidsreglene til å også gjelde

nasjonal transport- og bud- og varebiler ned til 2,5 tonn. 

Som nevnt i handlingsplanen planlegger vi å innføre løyveplikt og regler om kjøre- og hviletid 

for kjøretøy ned til 2,5 tonn, både i nasjonal og internasjonal transport. Det er altså ikke slik 

at disse gruppene vil slippe unna reguleringer.  

Representantene har bedt om at arbeidet skal «fremskyndes» Jeg viser til at kjøre- og 

hviletidsreglene trer i kraft i EU for varebiler i 2026. En eventuell tidligere innføring nasjonalt 

vil føre til at det en periode vil være strengere regler i Norge, samtidig som det er usikkert 

hvorvidt det vil være nasjonalt handlingsrom for å innføre dette også for utenlandske 

transportører som kjører i Norge, før reglene har trådt i kraft i EU. Når det gjelder innføring av 

løyvekrav for varebiler i nasjonal transport, vil det sannsynligvis være mulig med en langt 

raskere fremdrift. Det er imidlertid viktig å følge de alminnelige føringene for forsvarlige 

utredningsprosesser, med høring m.m. Samferdselsdepartementet har gitt Statens vegvesen 

oppdrag om oppstart av regelverksarbeid for regulering av varebiler over 2,5 tonn i nasjonal 

transport. Dette arbeidet vil pågå i løpet av 2023. 

Vi viser også til at sjåfører av varebiler, i likhet med andre virksomheter i Norge, er underlagt 

arbeidsmiljølovens regler om arbeidstakeres rettigheter mv.  

3. Stortinget ber regjeringen få på plass et regelverk som ansvarliggjør transportkjøpere ved

bruk av useriøse underleverandører. 

Jeg er enig i at det er svært viktig at alle ledd i leverandørkjeden tar sin del av ansvaret for å 

sikre en seriøs transportnæring.  

For ordens skyld vil jeg først vise til at det allerede finnes bestemmelser som ansvarliggjør 

transportkjøpere i vesentlige deler av veitransportsektoren. I følge Arbeids- og 

inkluderingsdepartementet er lønns- og arbeidsvilkår i tariffavtalene for godstransport med 

kjøretøy med tillatt totalvekt over 3500 kg og persontransport med turbil (turbuss), 

allmenngjorte. Det innebærer at bestemmelser i de allmenngjorte tariffavtalene gjelder for 

alle som utfører arbeid i disse bransjene. Arbeidstilsynet fører tilsyn med at 

allmenngjøringsforskrifter blir overholdt. For å sikre etterlevelse av lønns- og arbeidsvilkår 

som følger av allmenngjøringsforskrifter, pålegges bestillere og leverandører plikter gjennom 
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forskrift om informasjons- og påseplikt og innsynsrett. Forskriften gir dermed også 

transportbestillere plikter.  

Det følger videre av allmenngjøringslovens regler om solidaransvar at leverandører og 

underleverandører som har tatt på seg å levere et produkt eller en tjeneste, men kjøper deler 

av leveransen fra underleverandører, kan holdes ansvarlig dersom underleverandøren ikke 

utbetaler allmenngjort lønn, overtidsgodtgjøring og feriepenger. 

Arbeids- og inkluderingsdepartementet informerer om at i arbeidet med regjeringens 

handlingsplan mot sosial dumping og arbeidslivskriminalitet spilte flere aktører inn at 

bestilleransvaret bør utvides. Regjeringen har i den forbindelse varslet et arbeid for å styrke 

allmenngjøringsordningen, herunder også vurdere justeringer i regelverket. 

Godstransport med kjøretøy, herunder varebiler, under 3500 kg er i dag ikke omfattet av 

allmenngjøring, og er dermed heller ikke omfattet av forskrift om informasjons- og påseplikt. 

Det er Tariffnemnda, som er et uavhengig forvaltningsorgan, som vurderer om og i hvilken 

utstrekning allmenngjøring skal skje. Nemnda fastsetter allmenngjøringsforskrifter i tråd med 

allmenngjøringsloven etter begjæring fra en arbeidstaker- eller arbeidsgiverorganisasjoner. 

Endring av vektgrensen er drøftet i Tariffnemndas vedtak av 9. desember 2022, i forbindelse 

med LOs begjæring om videreføring av delvis allmenngjøring av tariffavtale for godstransport 

på vei. Nemnda besluttet at vektgrensen ikke skulle endres på daværende tidspunkt.  

Som varslet i handlingsplanen mot sosial dumping i transportnæringen vil regjeringen også 

vurdere transportbestillers ansvar knyttet til å sikre at reglene om sjåførenes arbeidstid 

overholdes. Statens vegvesen og Arbeidstilsynet jobber nå med dette. 

Regjeringen jobber altså med å presisere og vurdere utvidelse av ulike regelverk som 

ansvarliggjør transportkjøpere. 

4. Stortinget ber regjeringen fremme forslag om å begrense kabotasje i turbussbransjen,

herunder utarbeide en klar definisjon av «midlertidig» kjøring i turbilmarkedet i løpet av 2023. 

Kabotasje er transport av personer og gods mellom steder i et annet land enn der 

transportøren hører hjemme, f.eks. hvis en svensk turbuss kjører passasjerer mellom 

Gardermoen og Lillehammer. Regjeringen er oppmerksom på utfordringene knyttet til 

kabotasjekjøring med turbuss. 

EØS-reglene for persontransportkabotasje (turbuss) i forordning 1073/2009 gir EØS-

transportører rett til å utføre kabotasje på midlertidig basis. Begrepet "midlertidig" er ikke 

nærmere definert, og gjør det vanskelig å kontrollere brudd på regelverket. 

Vi er kjent med at b.la. Danmark og Island har valgt å utarbeide nasjonale definisjoner av 

begrepet «midlertidig» kabotasje. Vi er også kjent med at Kommisjonen har åpnet sak mot 

Danmark og ESA har åpnet sak mot Island der det hevdes at de nasjonale reglene muligens 
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er i strid med EU/EØS-retten. De pågående sakene mellom henholdsvis Danmark og 

Kommisjonen og Island og ESA viser at handlingsrommet innenfor EØS-retten er uklart. 

Som det fremgår av regjeringens handlingsplan mot sosial dumping i transportsektoren 

mener regjeringen det er viktig at norske og utenlandske turbusser konkurrerer på like vilkår, 

og har derfor som intensjon å utfordre handlingsrommet i EØS når det gjelder definisjonen av 

midlertidig persontransport. 

Dersom man velger en tolkning av kabotasjeregelverket som innskrenker utenlandske 

turbussers adgang til å utføre transport kan dette få konsekvenser ikke bare for 

transportnæringen, men også for den norske reiselivsnæringen. Samferdselsdepartementet 

arbeider derfor nå med å få kartlagt konsekvensene av en evt. norsk tolkning av reglene.  

5. Stortinget ber regjeringen innføre HMS-kort i varebilsektoren i løpet av 2023.

I handlingsplanen mot sosial dumping i transportsektoren har regjeringen varslet at innføring 

av HMS-kort for varebiltransport, skal utredes. Arbeids- og inkluderingsdepartementet 

informerer om at arbeidet er i gang og vil bli gjennomført i henhold til de krav og rutiner for 

utredning som gjelder. 

Jeg er glad for å kunne informere om at vi allerede er godt i gang med å gjennomføre de 

tiltakene representantene foreslår. Jeg ber imidlertid om forståelse for at en del av dette 

arbeidet er tidkrevende. Selv om vi alle ønsker at dette skal komme raskt på plass, er det 

viktig at de alminnelige utredningsprosessene følges slik at vi finner gode løsninger.  

Med hilsen 

Jon-Ivar Nygård 



Statsråden 

Postadresse: Postboks 8010 Dep 0030 Oslo 
Kontoradresse: Akersg. 59 Telefon* 22 24 90 90 

Org no.: 972 417 904 

Svar på tilleggsspørsmål fra Stortinget - Dok 8:74 S (2022-2023) om 
sosial dumping i budbilbransjen 

Jeg viser til brev av 7. februar 2023 hvor Transport- og kommunikasjonskomiteens 

medlemmer fra Sosialistisk Venstreparti stiller fem spørsmål knyttet til sosial dumping i 

budbilbransjen. 

1) Mener statsråden at det kan være nødvendig å gjøre større og raskere grep i

budbilbransjen enn kun minimum av hva EU pålegger oss å gjøre?

Jeg mener absolutt at det er nødvendig med flere grep enn det EU har pålagt oss å gjøre. 

Dette er grunnen til at vi har lagt frem handlingsplanen mot sosial dumping i 

transportsektoren.  

De tiltakene i planen som gjelder kravene i EUs mobilitetspakke er allerede gjennomført i 

norsk rett, jf. behandlingen av Prop. 105 LS (2021 – 2022) om gjennomføringen av 

mobilitetspakken og diverse forskriftsendringer som trådte i kraft 1. november 2022.  

Regjeringen har i handlingsplanen presentert en lang rekke andre tiltak som bidra til en mer 

seriøs transportnæring, også i varebilsegmentet. Dette er tiltak som ikke følger av EU-

reglene:  

Blant disse vil jeg igjen nevne at regjeringen jobber med å innføre krav om løyve og innføring 

av kjøre- og hviletidsregler for varebiler mellom 2,5 t og 3,5 t i nasjonal transport. Dette er 

ikke noe Norge er pålagt av EU å gjøre, men noe vi gjør fordi vi mener det er viktig for å sikre 

sjåførenes rettigheter og for å bidra til en mer seriøs bransje.    

Stortingets transport- og kommunikasjonskomité 

Stortinget 

0026 OSLO 

Deres ref Vår ref 

22/2655-10 

Dato 

21. februar 2023

VEDLEGG 2



 

 

Side 2 
 

Videre følger det av handlingsplanen at regjeringen vil vurdere å etablere en HMS-

kortordning for varebiltransport. Dette tiltaket vil kunne bidra til mer transparens og seriøsitet 

og til mer effektiv gjennomføring av tilsyn. Arbeids- og inkluderingsdepartementet (AID) 

jobber med dette. Statens vegvesen er i gang med å revidere forskrift om arbeidstid for 

sjåfører, og vil i den forbindelse også vurdere bestemmelser om ansvar også for 

transportbestiller til å påse at regler om arbeidstid for sjåfører overholdes.  

 

I statsbudsjettet for 2023 har regjeringen, som nevnt, satt av 40 millioner kroner til å styrke 

Statens vegvesens tilsyn- og kontrollvirksomhet. Regjeringen satser videre på digitalisering 

av kontrollvirksomheten for mer målrettet kontroll og bedre utnyttelse av ressursene, og mer 

samarbeid mellom etatene, blant annet mellom Statens vegvesen, Arbeidstilsynet og 

Skatteetaten. Dette vil også komme varebilsjåfører til gode.  

 

Arbeidstilsynet kan treffe vedtak om å stanse en virksomhets aktiviteter, dersom det 

avdekkes visse brudd på arbeidsmiljølovgivningen og Arbeidstilsynets pålegg ikke 

etterkommes. I tråd med tiltak nr. 14 i handlingsplanen, har Statens vegvesen og 

Arbeidstilsynet fått i oppdrag å utarbeide forslag til høringsnotat for å innføre en hjemmel for 

Statens vegvesen til å hindre videre kjøring i strid med Arbeidstilsynets stansingsvedtak.  

 

Varebiltransport er, i likhet med andre virksomheter i Norge, underlagt arbeidsmiljølovens 

regler om arbeidstakeres rettigheter mv, forutsatt at varebilsjåførene anses som 

arbeidstakere og ikke som selvstendig næringsdrivende. AID har nylig lagt frem et forslag til 

endringer i arbeidsmiljøloven, som vil gjøre det tydeligere når en sjåfør er å anse som 

arbeidstaker etter arbeidsmiljølovens regler. 

 

2) I dag mener Arbeidstilsynet at de ikke har nok ressurser til å følge opp en utvidelse 

av allmenngjøringskravet til transport ned til 2,5 tonn. Er målet til regjeringen å øke 

bevilgningen slik at dette blir mulig? 

Spørsmålet er forelagt AID, som har informert om at dersom Tariffnemnda i fremtiden skulle 

beslutte å utvide allmenngjøringen til å omfatte kjøretøy ned til 2,5 tonn, skal naturligvis 

Arbeidstilsynet på vanlig måte føre tilsyn med det utvidede området. Eventuelle behov for 

tilleggsbevilgninger som følge av et eventuelt utvidet tilsynsansvar vil måtte vurderes i de 

ordinære budsjettprosessene. 

 

3) I svarbrevet under forslag 2 står det at det er usikkert om det er handlingsrom for en 

tidligere innføring. Men bør ikke strengere regler kunne anses som «tvingende 

allmenne hensyn» når for eksempel Økokrim-sjefen mener budbilbransjen er 

gjennomsmittet av kriminalitet? 

Denne uttalelsen i svarbrevet knytter seg til innføring av kjøre- og hviletidsregler for varebiler 

i nasjonal transport, altså ikke til de øvrige tiltakene i planen. Det følger av forordning (EU) 

2020/1054 at regler om kjøre- og hviletid skal gjelde for transport med gods i internasjonal 

transport med kjøretøy med tillatt totalvekt over 2,5 t fra 2026. Jeg vil i den forbindelse minne 

om at det kjøre- og hviletidsreglene regulerer, er nettopp kjøre- og hviletider. En innføring av 

disse reglene vil altså ikke løse alle utfordringer knyttet til kriminalitet i varebilbransjen. 
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Hvorvidt en tidligere innføring av kjøre- og hviletidsregler for lettere varebiler vil være i strid 

med EØS-regelverket eller ikke, vil kreve vurderinger som i seg selv er tid- og 

ressurskrevende.  

 

Videre vil jeg vise til at tiltakene i handlingsplanen i stor grad er i tråd med de tiltakene i 

Økokrim selv har anbefalt, og møter de utfordringene de har tatt opp. Økokrim har blant 

annet tatt til orde for at det innføres HMS-kort for denne gruppen, og de har vist til at det er 

en utfordring at det er svært lett å etablere seg i bransjen, noe kjente kriminelle aktører 

utnytter. Innføring av krav om løyve for varebiler i nasjonal transport innebærer at det vil 

stilles strengere krav for å etablere seg i bransjen, herunder krav om god vandel, økonomisk 

evne og faglig kompetanse. Arbeidet med å innføre løyvekrav for denne kjøretøygruppen 

antas å kunne ha en langt raskere fremdrift enn ved innføring av kjøre- og hviletidsregler. Det 

er imidlertid viktig å følge de alminnelige føringene for forsvarlige utredningsprosesser, med 

høring m.m. Som nevnt i mitt svarbrev av 1. februar jobber Statens vegvesen nå med slik 

regulering for varebiler over 2,5 tonn i nasjonal transport. Dette arbeidet vil pågå i løpet av 

2023. 

 

4) I svarbrevet under forslag 4 kommer det fram at Samferdselsdepartementet jobber 

med å få kartlagt konsekvensene av en norsk tolkning av reglene. Vi ber om en 

vurdering av hvor lang tid dette anslagsvis vil ta, og om det er mulig å få på plass 

tiltak her i løpet av 2023. 

Samferdselsdepartementet jobber nå med å kartlegge konsekvensene av en eventuell norsk 

tolkning av reglene om midlertidig persontransportkabotasje. Det er lyst ut et eksternt 

utredningsoppdrag om kartlegging av administrative, økonomiske og praktiske konsekvenser 

for aktørene i den norske transportnæringen og reiselivsnæringen i Norge ved ulike 

tolkninger. Det skal vurderes konsekvensene ved ulike modeller for tolkning av begrepet 

«midlertidig», f.eks. en modell som tilsvarer den danske reguleringen (maks. 7 dager per 

kalendermåned) eller den franske reguleringen (30 dager sammenhengende kabotasje, 

maks. 45 dager per år). Formålet er å inngå kontrakt med en oppdragstaker som kan levere 

en rapport om dette medio 2023.  

 

I etterkant av dette vil Samferdselsdepartementet fastsette en norsk tolkning av begrepet 

«midlertidig» persontransportkabotasje.  

 

5) Mener statsråden at det vil være problematisk dersom det innføres strengere regler 

mot sosial dumping i Norge enn i EU? 

Som nevnt i svaret på spørsmål nr. 1 jobber vi med en rekke tiltak mot sosial dumping i 

Norge, som ikke følger av EU-regelverket. Jeg anser ikke dette som problematisk. Dette vil 

stille seg annerledes dersom det er snakk om å innføre regler i Norge som er direkte i strid 

med våre EØS-rettslige forpliktelser.  

 

Jeg vil avslutningsvis rydde litt i begrepsbruken, da «varebiler» og «budbiler» ofte brukes litt 

om hverandre. Det stilles diverse tekniske krav for at et kjøretøy skal kunne defineres som 

varebil. Slike kan ha tillatt totalvekt både over og under 3,5 t, og avgiftsmessig deles disse 
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inn i ulike klasser. Varebiler med tillatt totalvekt over 3,5 t er i dag i stor grad regulert på 

samme måte som tyngre kjøretøy. Begrepet «budbil» er et vagere begrep, og brukes om 

både personbiler og om motorvogner som kan defineres som varebiler. 

 

Med hilsen 

 
Jon-Ivar Nygård 
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